



## Forschungsgemeinschaft Indien e. V.

The German Study Circle

for the postal history and philately of the Indian Subcontinent / Southern Asia



### Fragen & Antworten / Questions & Answers

#### Britisch-Indien: Luftposttarife

**Frage von: Franz-Josef Pütz (FGI) vom 24. 06. 2012**

Welche Literatur liefert die Luftposttarife aus Britisch-Indien nach Europa, Amerika etc. im Zeitraum 1920 bis 1950? Ich benötige diese, um die Posttarife für Sendungen aus AFG über Peschawar – Lahore – Karatschi bestimmen zu können.

Zur Frage von H. Pütz erreichten uns ein Reihe von Antworten. Im folgenden eine **Zusammenfassung der Antworten** (in der Reihenfolge der Ankunft):

**Dr.Clauss (FGI):** Ein Teil der Antworten auf die Fragen findet sich in der gelungenen Broschüre „Postal Stationary of British India“ von Pratisad Neurgaonkar, 1st printing January 2009, ca. 60 Seiten, pratisad@hotmail.com. Zumindest bei den Tarifen bis 1945 kann man diese ja unschwer aus den Wertzeicheneindrucken ableiten.

**Zahid Islam (FGI):** India Post, Jan-Mar 2011 mit dem Thema Luftpost.

Jeffrey Brown: India Airmail Postage Rates until 1956, published in book form by India Study Circle.

Horst Dietrich: Die Britisch-Afghanischen Kriege, 1972.

Frank E. Patterson III: Afghanistan - Its Twentieth Century Postal Issues, 1964, Collectors Club, New York.

**Christian Sperber (FGI):** Jeffrey Brown: India Airmail Postage Rates until 1956. Als CD, siehe Indien Report Nr. 106, Seite 15

**Peter Mika (FGI)** verweist ebenfalls auf Jeffrey Brown: India Airmail Postage Rates until 1956. Details in India Post 183 (Oct.-Dec 2011)

#### British-India: airmail postage rates

**Question from: Franz-Josef Puetz (FGI), dated 24. 06. 2012**

Which literature shows the airmail postage tariffs from British-India to Europe, America etc. for the period 1920 to 1950? I need these to determine the postal tariffs for letters from Afghanistan via Peshawar - Lahore – Karachi.

Several answers regarding the question of Mr. Puetz have reached us. Following a **summary of the answers** (listed according to their arrival):

**Dr.Clauss (FGI):** Some of the answers will be found in the well designed brochure „Postal Stationary of British India“ by Pratisad Neurgaonkar, 1st printing January 2009, ca. 60 pages, pratisad@hotmail.com. At least the tariffs up to 1945 can easily be retrieved from the face values of the imprints.

**Zahid Islam (FGI):** India Post, Jan-Mar 2011, an issue dedicated exclusively to airmail.

Jeffrey Brown: India Airmail Postage Rates until 1956, published in book form by India Study Circle.

Horst Dietrich: Die Britisch-Afghanischen Kriege, 1972.

Frank E. Patterson III: Afghanistan - Its Twentieth Century Postal Issues, 1964, Collectors Club, New York.

**Christian Sperber (FGI):** Jeffrey Brown: India Airmail Postage Rates until 1956. Available as CD, see Indien Report No. 106, page 15

**Peter Mika (FGI)** too mentions Jeffrey Brown: India Airmail Postage Rates until 1956. Details in India Post 183 (Oct.-Dec 2011)